
برخي مس�ئولان دانشگاهي كش�ور طي يك 
اق�دام هماهن�گ در روزه�اي منتهي ب�ه روز 
دانشجو از فضاي بس�ته و امنيتي دانشگاه ها، 
گلايه هاي رس�انه اي مط�رح كردن�د. »هراس 
دانشجويان از ابراز عقيده آزادانه در كرسي هاي 
آزادانديشي«، »دانشجويان ديگر رغبتي براي 
فعاليت هاي سياس�ي ندارند« و »دانشجويان 
احس�اس آزادي بعد از بيان ندارن�د« از جمله 
اظهارنظره�اي اي�ن افراد اس�ت كه از س�وي 
رس�انه هاي غربي و خارجي نيز مورد استقبال 
قرار گرفته  اس�ت؛ به طوري كه در بازنش�ر اين 
تيترها از يكديگر س�بقت مي گيرند. در حالي 
كه بالغ بر شش س�ال است، مس�ئوليت اداره 
دانشگاه ها و مراكز علمي كشور برعهده همين 
افراد اس�ت و چنانچ�ه گزارش اين مس�ئولان 
از فضاي فعاليت هاي تش�كيلاتي و سياسي و 
اجتماعي دانشجويان درست باشد،  شيوع اين 
بيماري حاصل برآيند عملكرد خود آنهاس�ت. 
به فاصله كمتر از سه روز بعد از اينكه حسين سليمي، 
رئيس دانش��گاه علامه طباطباي��ي از بي رغبتي 
دانشجويان براي انجام فعاليت هاي سياسي گفت، 
فرزي��ن حلب چي، معاون دانش��جويي و فرهنگي 
دانشگاه علوم پزشكي تهران نيز به رسانه ها گفت: 
متأسفانه يكي از مشكلات كرسي ها، ترس از ابراز 
عقايد آزادانه دانش��جويان و عدم احساس امنيت 
بعد از بيان عقيده اس��ت.  اين اظه��ارات تكه هاي 
تصويري را تكميل مي كنن��د كه جرياني خاص از 
ابتداي آذر امسال سعي دارند از دانشگاه به جامعه 
مخابره كنند. تصويري كه محمدرضا حسين زاده، 
معاون فرهنگي و اجتماعي دانشگاه تبريز و كوروش 
حيدري دبيركل انجمن اسلامي دانشگاه صنعتي 
اصفهان نيز با اظهاراتي مانند »دانشجويان احساس 
آزادي بعد از بيان ندارند« و »دانش��جويان رغبتي 
براي انجام فعاليت هاي فرهنگي ندارند« دانسته 
يا ندانسته در تكميل آن نقش داشته اند.  نكته قابل 
توجه در ريشه بي رغبتي دانشجويان به فعاليت هاي 
تشكيلاتي و سياسي در دانشگاه هاست كه فصل 

مشترك تمام اين اظهارات است. 
 خودكرده دولت تدبير

آنگونه كه از مجموع اظهارات اين مديران و فعالان 
دانشگاهي برمي آيد، ريشه عدم تمايل دانشجويان 
به فعاليت هاي سياسي، نبود حس امنيت در بيان 
آزادانه عقايد است. در عين حال كه تأمين معيشت و 

رفع نيازهاي اقتصادي نيز در اين زمينه تأثير دارد. 
هر چند مشاهدات ميداني و گفت وگو با دانشجويان 
و تش��كل هاي دانشجويي نش��ان مي دهد فضاي 
خم��وده و بي انگيزه اي كه جريان��ي خاص تلاش 
مي كند براي دانشگاه ها توصيف كند، دور از واقعيت 
اس��ت.  اما اگر اين گزارش ها درس��ت هم باشد، به 
دليل عملكرد همين مديران اس��ت ك��ه امروز با 
اظه��ارات نااميدكننده دانش��جويان را بي ميل به 
مشاركت در امور سياسي و اجتماعي كشور معرفي 
مي كنن��د؛ در حالی كه پيش��تر و تا قبل از س��ال 
92 دانش��گاه ها پيش��قراول تحولات اجتماعی و 
خاستگاه هاي مطالبات سياس��ی بودند و جامعه 

پرچمداری عدالتخواهی دانش��جويان را پذيرفته 
بود و از آن خط می گرفت و به قول شهيد بهشتی 
دانشجو موذن بود و سعی می كرد برای اينكه نماز 
جامعه قضا نشود در برابر اتفاقات اجتماعی خواب 
نماند. حدود شش سال است كه اداره دانشگاه هاي 
كشور در دست همين افراد است و معلوم نيست به 
چه دليل گلايه هايي را كه مخاط��ب آنها مديران 
صف و ستاد آموزش عالي هستند در رسانه ها اعلام 
مي كنند. اگر از بي رغبتي دانشجويان به فعاليت ها 
سياسي خبر دارند و ريشه آن را نيز مي دانند خود 
بايد براي درمان آن تلاش كنند و برنامه بريزند.  اگر 
گزارش هايي كه از فضاي فعاليت هاي دانشجويي 

منتشر مي كنند، درست باشد بايد پاسخ اين مطلب 
را بدهند كه آيا ش��رايط كنوني حاصل نگاه بسته 
مديريتي خود آنها نيست؟  آيا عملكرد دولت باعث 
تغيير اولويت هاي دانشجويان نشده است؟ آيا دولت 
در اداره كشور باعث شيوع نگاه امانيستي در مجامع 
علمي و دانش��گاهي نشده اس��ت؟ تا به حال چند 
مدير دولتي و چند وزير به دانش��گاه ها سر زده اند 
و دانشجويان توانسته اند بدون دغدغه و نگراني از 
برخورد امنيتي حراست سؤالات خود را بپرسند و 
انتقادات را مطرح كنند؟ وقتي رئيس جمهور سالي 
يك بار به دانشگاه سر مي زند و دانشجويان به صورت 
گزينش��ي براي شركت در جلس��ه رئيس جمهور 
انتخاب مي شوند نبايد انتظار پويايي و نشاط سياسي 

از دانشگاه ها داشت. 
 دانشگاه سياسی يا علمی؟!

البته رويكرد امسال دانشگاه ها را در برگزاري مراسم 
روزدانش��جو مي توان از زبان وزير علوم شنيد. وي 
روز گذشته به رس��انه ها گفت: گاهي اوقات اعلام 
مي شود كه رئيس دانش��گاهي با سليقه جريان و 
گروهي همخواني ندارد و تصور اين است كه رئيس 
يك دانشگاه بايد براي گروه ها و جريان هاي سياسي 
نقشي ايفا كند، در حالي كه نقش دانشگاه ها اعتلاي 
سطح علمي است.  منصور غلامي در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه روز دانشجو نزديك است و هر ساله 
شاهد هستيم كه تعدادي از مراسم ها كه سخنران 
خاص دارند، توسط عده اي از دانشجويان برهم زده 
مي شود، براي جلوگيري از اينگونه رفتارها مسئولان 
دانشگاه ها و وزرات علوم چه بايد انجام دهند، بيان 
كرد: بسيار دور از ذهن است كه يك دانشجو مراسم 
رس��مي را كه مجوز دارد به دلي��ل اينكه با يكي از 
سخنرانان مخالف است به هم بزند.  وي تأكيد كرد: 
وزرات علوم هيچ حضور مس��تقيمي در برگزاري 
مراسم ها و مناس��بت ها ندارد. تعداد بسيار زيادي 
از اين مراس��م ها خوشبختانه بدون س��ر و صدا و 

گرفتاري هاي حاشيه اي برگزار مي شود. 
غلامي خاطرنش��ان كرد: اميدوارم در آذر امسال 
شاهد برگزاري نشس��ت هاي پربار در دانشگاه ها 
باشيم و دانش��جويان در كنار تخصص علمي يك 
زندگي اجتماعي را هم تجربه كنند.  در پايان خوب 
است، مسئولان دانشگاهي اين جمله رهبر انقلاب 
را سرلوحه كار خود قرار دهند. آنجا كه مي فرمايند: 
»خدا لعنت كند كس��ي را كه دانشجو را سياسي 

نمي خواهد.«
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رونمایی از خودکرده دولت تدبیر درخمودگي 
فضای دانشگاه ها !

مسئولان دانشگاهي دولت در آستانه روز دانشجو با آدرس غلط در تلاش هستند فضای دانشگاه ها را خموده و بی رغبت به فعاليت های سياسی نمايش دهند 

معاون حمل و نقل و 

اكبر محمودي
ترافيك شهرداري   گزارش  2

ته�ران جزئي�ات 
احتمالي حذف طرح زوج و فرد در سال آينده را 
تشريح كرد و گفت: به دليل ناكارآمدي اين طرح 
و افزايش تعداد خودرو ها و شدت گرفتن آلودگي 
هوا پيشنهاد مي شود تا هزينه ورود به حلقه دوم 
طرح ترافيك ي�ا همان مح�دوده زوج و فرد كه 
يك سوم هزينه طرح ترافيك است، از شهروندان 
اخذ شود. اين سخنان در حالي بيان مي شود كه 
بار ترافيكي به دليل كم كاري آقاي معاون در حال 
افزايش اس�ت كه به تبع آن مصرف سوخت هم 
افزايش مي يابد. همچنين اقدامات يك جانبه اين 
معاونت در كنار تكميل نبودن شبكه حمل و نقل 
عمومي باعث فشار فزاينده به اقشار كم درآمد 
در ش�رايط اقتص�ادي كنون�ي ش�ده و صداي 
شهروندان تهراني را بيش از پيش درآورده است. 
پيشنهاد گرفتن عوارض از بزرگراه ها و تونل هاي 
ش��هري و حال هم به بهانه ناكارآم��د بودن طرح 
زوج وفرد، دريافت هزينه براي تردد در هر نقطه اي 
از تهران، باعث شده اس��ت تا هزينه هاي شهري 
از جيب ش��هروندان بيش از پيش خارج شود. در 
اين رابطه محمد پورسيدآقايي، در مورد جزئيات 
احتمال ح��ذف طرح زوج و فرد در تهران از س��ال 
آينده گفت: براس��اس تصميم ش��وراي ترافيك 
تهران و شوراي ش��هر تهران قرار بر اين بود كه در 
صورت موفقيت آميز بودن طرح ترافيك، اين طرح 
به محدوده زوج و فرد نيز تس��ري يابد.  وي با بيان 
اينكه مطالعات نشان داده است طرح زوج و فرد، 
طرح اشتباهي بوده است كه در بلندمدت نه تنها 
آلودگي هوا را كاهش نداده بلكه سبب شده مردم به 

سمت خريد خودروي ارزانقيمت، اما پلاك مخالف 
گرايش پيدا كنند و اين امر موجب افزايش آلودگي 
هوا شود، اظهار كرد: همين مطالعات نشان مي دهد 
كه براي كاهش آلودگي هوا لازم اس��ت كه طرح 
زوج و فرد ملغي شود.  پورسيدآقايي با بيان اينكه 
مطالعات ملغي شدن طرح زوج و فرد در حال انجام 
است و در صورت تصويب شوراي ترافيك تهران، 
احتمالاً اجراي طرح زوج و فرد پس از سال ها ملغي 
 شود، در مورد جزئيات آن گفت: در صورت تصويب 
شوراي ترافيك تهران، طرح زوج و فرد حذف و اين 
مناطق تبديل به حلقه دوم طرح ترافيك مي شوند.  
وي افزود: بر اين اساس ديگر پلاك خودرو ملاك 
تردد در محدوده نيس��ت و هم��ه خودروها با هر 
پلاكي مي توانند آزادانه تردد كنند، اما هزينه ورود 
به حلقه دوم طرح ترافيك يا همان محدوده زوج 

و فرد يك س��وم هزينه طرح ترافيك خواهد شد.  
پورس��يدآقايي با بيان اينكه براي س��اكنان اين 
محدوده نيز تدابير خاص انديش��يده شده است، 
گفت: به مانند طرح ترافيك، براي تردد ساكنان نيز 

تخفيفات خاصي در نظر گرفته مي شود. 
 فقط درآمد !

اين سخنان معاون ش��هردار تهران در حالي بيان 
مي شود كه طرح دوچرخه س��واري با هزينه هاي 
چند 10ميليون��ي در برخي مناطق ش��هر تهران 
به اجرا درآمده اس��ت و مورد استفبال شهروندان 
قرار نگرفته اس��ت. نمونه بارز اين مث��ال، اجراي 
طرح عمران��ي دوچرخه س��واري به رغم مخالفت 
شهروندان اس��ت كه همچنان بلااستفاده در حال 
اجراست! رهاشدن پاركومتر ها و عدم رسيدگي به 
آن هم س��بب ش��ده تا رانندگان به  دليل خرابي و 

ساير موارد فقط هزينه جريمه را بپردازند. پيش نياز 
اجراي طرح هاي ترافيكي جديد، تقويت و تكميل 
زيرساخت هاي ناوگان حمل و نقل عمومي و بسياري 
از عوامل ديگر است، وگرنه آنچه از اجراي طرح هاي 
خلق الس��اعه به بار خواهد آمد، زدگي شهروندان 
از مجموعه مديريت ش��هري و البته پر ترش��دن 
جيب شهرداري است ! متأسفانه اين مسئول حوزه 
حمل و نقل ترافيك ش��هرداري تهران خ��ود را با 
شهروندان بيگانه مي داند و هر طرحي را كه در آن 
صرفاً درآمدزايي باشد، خوب توصيف كرده و فقط 

درصدد اجرايي كردن آن است. 
 شهردار جديد جلوي يكه تازي هاي آقاي 

معاون را بگيرد
اقدامات يك جانبه پورسيدآقايي در حالي افزايش 
مي يابد كه اعضاي شوراي شهر كه نماينده مردم 
تهران هس��تند تاكنون نتوانس��ته اند اين مسئول 
را نس��بت به عملكردش پاس��خگو س��ازند. گويا 
پنهان شدن در پشت مصوبات شوراي شهر تهران 
سپري شده است تا معاونت حمل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري تهران يكه تازي كند و به افكار عمومي 
پاسخگو نباشد و فقط به توجيه اقدامات يك سويه 
خود در هر شرايطي ولو به قيمت فشار فزاينده به 
اقشار كمتر برخوردار بپردازد.  يكي از اقدامات فوري 
شهردار جديد تهران مي تواند برخورد كارشناسي با 
اقدامات غيركارشناسي پورسيدآقايي باشد. نتيجه 
عملكرد ناصحيح معاونت حمل و نق��ل و ترافيك 
علاوه بر اينكه بر نارضايتي هاي شهروندان بيش از 
پيش خواهد افزود، دامن گير كل مجموعه مديريت 
شهري هم خواهد شد؛ ترافيك و معطلي شهروندان 
در ش��هر، بيش از هر موضوع ديگري روي مخ آنها 

خواهد بود و در اذهانشان ماندگارتر. 

ادامه از صفحه اول
تأس��يس و تش��كيل نهاد  هاي  قضايي و ش��به قضايي ب��ه منظور 
تظلم خواهي مردم از زمامداران حكوم��ت از جمله ديوان عدالت 
اداري، ش��وراي حل اختلاف تصويب قواني��ن حمايتي از مردم به 
خصوص قشر آسيب پذير جامعه از جمله قانون كار )حمايت از كارگر 
در برابر كارفرما(، امكان شكايت از تصميمات و اقدامات واحد هاي 
دولتي اعم از وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسسات، شركت هاي دولتي، 
شهرداري ها، سازمان تأمين اجتماعي، تشكيلات، نهاد هاي انقلابي 
و مؤسسات وابسته به آنها در ديوان عدالت اداري تنها بخش هايي از 

قوانين حامي حقوق عامه بود.  

جمشيدي در بخش پاياني س��خنان خود به ارتقا و بهبود فرآيند 
قانونگذاري در كش��ور پرداخت. وي مهم ترين دستاوردهاي اين 
بخش را تشريح كرد و گفت: مجلس شوراي اس��لامي در ايران از 
حيث تقنيني و نظارتي يكي از فعال ترين مجالس دنيا محس��وب 

مي شود. 
 2200صفحه قانونگذاري در يكي از دوره ها 

وي براي مثال عنوان كرد: تا پايان س��ال 1384 مجموع قوانين و 
مصوبات دولت 33 هزار و 256 مورد است كه در مجالس و دولت هاي 
مختلف تصويب شده است. از نظر تعداد صفحات، مجلس شوراي 
ملي در دوره هاي اول تا ششم، تعداد هزار و 877 صفحه قانونگذاري 

داشته است، در صورتي كه فقط در يكي از دوره هاي پس از انقلاب 
اين مقدار 2 هزار و 200 صفحه است. 

جمش��يدي با ذكر عناوين ديگر در راس��تاي ارتقا و بهبود فرآيند 
قانونگذاري در كشور خاطرنش��ان كرد: ادبيات نگارشي صحيح و 
توجه به يكپارچگي و همساني رسم الخط در قوانين مصوب توسط 
مجلس ش��وراي اس��لامي )پس از انقلاب( به عينه مشهود است. 
مجلس شوراي اسلامي علاوه بر تصويب قوانين و وظايف نظارتي، 
در سال هاي پس از انقلاب انطباق مصوبات دولت با قوانين كشور را 
نيز بر عهده داشته و در اين راستا هيئت نظارت بر تطبيق مصوبات 

دولت با قانون را تأسيس كرده است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

  شيخ اشراق با انتشار اين عكس توئيت كرد: اين دستور آيينه 
تمام  نماي كارنامه و ميزان صداقت پنج س��ال وزارت آخوندي است! 

مخالفت با ثبت نام جديد براي پروژهاي باقيمانده مسكن مهر!

  احسان رس�تگاري با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: توبيخ 
آرش ظلي پور و  هادي قندي، تهيه كننده من و ش��ما كافي نيست؛ اين 
رفتارهاي تي وي پلاس مآبانه، نه بار اول ظلي پور است نه بار اول قندي. 
حداقل اتفاقي كه بايد بيفتد، ممنوع الفعاليت شدن يك ساله اين مجري 
است. اين رفتار روي آنتن صداوسيما، از دستگيري در پارتي در منزل 

شخصي، موهن تر است. 

  موس�وي توئيت كرد: صداس��يمايي ك��ه جه��ان آرا رو تعطيل 
ميكنه؛ صداس��يمايي كه ثريا رو ميگذاره 12ش��ب؛ صداسيمايي كه 
براي رشيدپور دو نوبت در روز برنامه اختصاص ميده؛ براي عموپورنگ 
هر روز س��ه س��اعت زمان ميده، براي امث��ال رامبدج��وان وقت داره 
سلبريتي پرور هست و زايشگاه هست نه دانش��گاه؛ زايشگاه آدم هايي 

مثل آرش ظلي پور.

  اس�ماعيل آذري ب�ا انتش�ار اي�ن عك�س توئي�ت ك�رد: 
»آموزش و پ��رورش م��ا را گدا ك��رده« اي��ن را باره��ا از مدي��ران و 
معلم هاي مدارس ش��نيده ام، حتي پول كاغذ آچ��ار و ماژيك ندارند، 
چه برس��د به وس��ايل رويايي و گرانقيمت��ي مثل راك��ت، بدمينتون 
به قيمت 18هزار توم��ان. آقايان ب��ه داد آموزش و پرورش برس��يد، 
معلم ه��ا بي انگي��زه و يك نس��ل دانش آم��وز دارند، نابود مي ش��وند. 

  علي قلهكي توئيت كرد: روزه��اي جمعه، كنار پياده روهاي 
ميدان امام حسين)ع( پر اس��ت از معتادهايي كه لوازم خرد منزل 
مي فروشن، به احتمال قوي هم 99درصد اين لوازم سرقت شده از 
خونه هاي مردم است. جالب تر هم شور و شوق مردميه كه اين لوازم 
دزدي رو مي خرن و چند روز بعد خودش��ون قرباني همين سيكل 

غلط مي شن.

  سيدامير سياح توئيت كرد: وزير صمت مي گويد: خودروسازان 
بايد به  تعهدات خود در پيش فروش ها عمل كنند. نظر درس��تي است، 
اما اگر همه توليد خود را به  نرخ شوراي رقابت بفروشند، ورشكست و 
تعطيل مي ش��وند. راه حل: 50 درصد توليد را به پيش فروش ها بدهند 
و50 درصد را به طوركاملًا  شفاف به قيمت آزاد بفروشند تا هم عرضه 

زياد شود و هم قيمت بازار افت كند.

  كبرا آسوپار توئيت كرد: بعضي ها همين چندي پيش با تمسخر 
سن فروغي مي گفتند كه فلاني زمان اولين برنامه فردوسي پور چقدر 
بچه بوده و بچه دبيرستاني نياريد مدير كنيد و. . .؛ حالا هم مي گويند، 
چرا صداوسيما از دست بازنشس��ته ها خلاص نمي شود! مسئولان كه 

بماند؛ خود ما هم گاهي اسير ابتذال سياسي بازي مي شويم. 

  مريم طالشي با انتشار اين عكس توئيت كرد: اجراي نمايش 
مهمان هاي ناخوانده براي كودكان بيمار در بيمارستان مفيد. 

  محمدرضا فرهادي با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: مافياي 
فرهنگي در سينما، حقايق موجود در جامعه را كه بيشتر ابعاد اقتصادي 
و اجتماعي دارد، به فراموشي سپرده و روي مسائل درجه چندم جامعه 
تمركز كرده اند. س��ياه نمايي از وضعيت موجود، حرمت ش��كني پدر 
و مادر و ايجاد روابط آزاد به هر س��بك و س��ياقي از دست پخت هاي 

 مافياي فرهنگ است. 

عليرضا سزاوار

8درصد ایرانیان بیماري قلبي دارند
آنطور كه رئيس انجم�ن قلب و عروق ايران مي گوي�د، هر چند در 
تمام دنيا علت اصلي مرگ ومير بيماري هاي قلبي و عروقي است، 
اما اين آمار در كشور ما مقداري بالاتر است. دليل اين ركوردداري 
فاكتورهاي خطري مثل بالا بودن چربي خون، بي تحركي  و عوامل 
ژنتيكي است كه موجب مي شود بيماري هاي قلبي و عروقي بيش 
از ۴0درص�د از مرگ وميرهاي كش�ور را به خ�ود اختصاص دهد. 
فريدون نوحي، رئي��س انجمن قلب و عروق ايران در نشس��ت خبري 
دومين كنگره بين المللي قلب ايران و اروپا گفت: به طور كلي حدود 5تا 

8درصد افراد جامعه به بيماري قلبي و عروقي مبتلا هستند. 
نوحي گفت: در گذشته اين درمان ها از روش هاي جراحي انجام مي شد، 
اما در اين كنگره روش ه��اي نيمه تهاجمي و غيرتهاجمي براي درمان 
بيماري هاي قلبي به صورت آموزشي و به طور زنده اجرايي مي شود و 

600شركت كننده از 20كشور در اين كنگره حضور دارند. 
نوحي در پاسخ به سؤال »جوان« درباره اينكه آيا تجهيزات پزشكي مورد 
نياز براي اعمال جراحي پيچيده قلبي با توجه به تحريم ها در اختيار ما 
هست،  تصريح كرد: هنوز تحريم ها اثري در حوزه قلب و عروق نگذاشته 
و اين امكانات به وسيله وزارت بهداشت به موقع خريداري شده است. 
همچنين بيشتر خدمات قلب و عروق تحت پوش��ش بيمه قرار دارند 
و طرح تحول، امكاني به بيمارس��تان ها داده تا به بيم��اران در زمينه 

تجهيزات كمك كنند. 
 رئيس انجمن قلب و عروق ايران درباره آمار ابتلا به بيماري هاي قلب و 
عروق گفت: در بيماري هاي قلبي عروقي مطالعه پرهزينه و وسيعي لازم 
است تا آمار دقيق مبتلايان بررسي ش��ود، اما به طور كلي 5تا 8درصد 
مردم به بيماري قلبي و عروقي مبتلا هستند.  به گفته وي، تاكنون بيش 
از 40هزار بيمار سكته قلبي، خدمات درماني سكته هاي قلبي را دريافت 
كرده اند كه اين رقم بي نظير است.  حجت مرتضاييان، عضو هيئت مديره 
انجمن قلب و عروق كودكان نيز در اين نشست خبري آمار يك درصدي 
تولد با مشكل مادرزادي قلب خبر داد و تأكيد كرد: لازم است در زمينه 
اين بيماري تشخيص و درمان به موقع انجام شود.  وي افزود: در بخشي 
از درمان ها به استانداردهاي اروپايي نزديك هستيم، اما در بخش ديگر 
با نقاط ضعفي روبه رو هستيم كه اميدواريم با تلاش متخصصان به اين 
استانداردها برسيم. دومين كنگره بين المللي قلب ايران و اروپا از تاريخ 
14 تا 17آذرماه در محل بيمارستان فوق تخصصي رضوي با همكاري 

آستان قدس رضوي برگزار مي شود. 

۵۶ میلیون ایراني در معرض تهدید سیلاب 
در بارش هاي اخير، حجمي بيش  از ۹00ميليون مترمكعب سيلاب 
توس�ط طرح هاي آبخيزداري مهار ش�د. اما با وجود اين، براساس 
نقشه سيل خيزي مخاطرات آبي كشور، محل زندگي ۶۹درصد از 
جمعيت كشور در بيش از ۴۵0 شهر، مناطق مستعد سيل خيز است. 
بخشي از روان آب هايي كه از ارتفاعات مشرف به مناطق شهري حركت 
مي كنند را بايد كنترل كرد تا بتوانيم هم جلوي سيلاب را بگيريم و هم از 
روان آب ها به عنوان يك ظرفيت آبي در مجاور شهرها استفاده كنيم. 

بنابراين اجراي عمليات آبخيزداري در بالادس��ت ش��هرها بخش��ي 
از مديري��ت روان آب ها و بخش ديگ��ر آن مديريت س��يلاب در خود 

محيط هاي شهري است كه اين وظيفه برعهده شهرداري هاست. 
به گفته ابوالقاسم حس��ين پور، مديركل دفتر كنترل سيلاب سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخي��زداري ايران »56ميلي��ون ايراني در معرض 
تهديد س��يلاب قرار دارند؛ اين تع��داد از جمعيت ايران س��اكن نقاط 
سيل خيز كشور هستند.« اين مقام سازمان جنگل ها همچنين اضافه 
كرد:»15ميليون نفر معادل 18درصد جمعيت كشور نيز براساس اين 

نقشه در مناطق پرخطر سيل با شدت بالا زندگي مي كنند.«
در مناطق خشك دنيا جمع آوري آب باران از سطح شهرها و بام منازل 
مرسوم است و در مناطق خشك كش��ور ما نيز اين دانش بومي وجود 
دارد و به صورت محدود و س��نتي آب باران را از مناطق شهري و بام ها 
جمع آوري و در مخازن ذخيره مي كنند. با توجه به خشكس��الي ها در 
كش��ور لازم است كه در ش��هرهاي مختلف كش��ور به اين نكته توجه 
بيشتري شود.  هر چه سطوح عايق شهري بيشتر شود، بخش نفوذ ناپذير 
زمين هم بيشتر مي شود و در نتيجه ميزان روان آب ها نيز افزايش پيدا 
مي كند. در اين شرايط با هرگونه بارندگي، شهر دچار آبگرفتگي و تردد 
شهروندان با مشكلاتي مواجه مي شود. اين در حالي است كه با مديريت 
روان آب ها و جمع آوري  آنها نه تنها مي توان مشكلات آبگرفتگي شهرها 
را حل كرد، بلكه مي توان از اين آب براي آبياري فضاي س��بز ش��هرها 
بهره برد.  در حال حاضر در بيش از 1/5 ميليون هكتار از اراضي كشور 
طرح هاي پيشگيري و مهار سيل اجرايي ش��ده كه 320هزار هكتار از 
آن در حوضه هاي آبخيز مشرف به شهرهاي كشور است.  خوشبختانه 
بارش هاي پاييزه در كشور حدود 30ميلي متر بيش از ميزان حد نرمال 
بلندمدت بود و 22استان كش��ور در بارش هاي اخير سهم داشتند، اما 
در اين ميان 11اس��تان هم از س��يلي كه بر اثر بارندگي به وجود آمد، 

خسارت ديدند.  
در بارش هاي اخير حجمي بيش از 900ميليون مترمكعب س��يلاب 
توس��ط طرح هاي آبخيزداري و آبخوان داري مهار شد كه از اين حجم 
آب مي توان، براي احياي پوشش گياهي، حفظ خاك، تغذيه آبخوان 
چش��مه ها، چاه ها و قنوات بهره برد.  در حال حاضر در 84نقطه كشور 
فعاليت آبخيزداري و آبخوان داري با بودجه اي ك��ه از محل اعتبارات 
صندوق توسعه ملي تأمين شده در حال اجراست. حال آنكه سطح تحت 
پوشش فعاليت هاي آبخيزداري بايد گسترش يابد تا سهم بيشتري از 

آب هاي روان را ذخيره و خسارات سيل را كاهش دهيم. 

 جانشين رئيس س��ازمان وظيفه عمومي ناجا گفت: قانون جريمه 
مشمولان غايب تا پايان سال 97 اجرا مي شود و مشمولان واجد شرايط 
بايد در فرصت محدود باقيمانده براي ثبت درخواس��ت خود از طريق 

دفاتر )پليس+10( اقدام كنند. 
 رئيس كميته امداد با اش��اره ب��ه موفقيت هاي اين نه��اد و ارتقاي 
جايگاه آن در ميان مردم و حاكميت گفت: اين موفقيت به خاطر رفتار 

فراجناحي است كه در كميته امداد و مددكاران نهادينه شده است. 
 مدير دفتر شكار و صيد سازمان محيط زيست اظهار كرد: آيين نامه 
ش��كار و صيد بعد از س��ال ها به روزرس��اني شده اس��ت و با تغييرات 
ايجادش��ده، دريافت پروانه حمل سلاح براي ش��كارچيان مشروط به 

گذراندن يك دوره آموزشي درخصوص محيط زيست مي شود. 
 نايب رئيس كميته مل��ي بيماري هاي غيرواگير با اش��اره به ميزان 
شيوع و عوامل خطر مرتبط با ديابت در ايران و جهان گفت: غربالگري و 
تشخيص به هنگام اين بيماري از عوامل مهمي است كه مي تواند موجب 

كاهش آسيب هاي ناشي از آن بر جامعه شود. 
  معاون توانبخشي بهزيستي كشور از ايجاد خانه هاي كوچك براي 
معلولان ذهني خبر داد و گفت: بر اساس سامانه اطلاع رساني بهزيستي 
حدود 600هزار معلول پشت نوبت دريافت خدمات هستند كه عمده 

آنها به دليل دريافت مستمري است. 
 سخنگوي مديريت بحران ش��هر تهران گفت: بسياري از سوله هاي 
مديريت بحران تا سه ماهه اول س��ال 98 از سازمان ورزش شهرداري 

تهران پس گرفته مي شود. 

زهرا چيذري

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  یک

»شنبه هاي انقلاب« در ايستگاه » قانونگذاري«

توجه به حقوق عامه در قوانین پس از انقلاب مشهود است

پورسيدآقايي از طرح خلق الساعه و ظالمانه دريافت پول به ازاي تردد در همه معابر شهري رونمايي كرد
پول  بدهيد استارت بزنيد!


